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Abstract 
The results of study of the chemical structure of dioxanlignins isolated from rye straw Secale sp, stalks 

of cabbage Brassica oleracea and the birch wood Betula verrucosa were presented. The adsorption capacity 
of lignin in relation to the mycotoxin T-2 was determined. The characteristics of the surface and porous 
structure of lignins were established. It is shown that the adsorption of the mycotoxin T-2 is determined by the 
peculiarities of the chemical structure of lignin mainly, and the contribution of the mechanisms of physical 
adsorption on the surface is negligible. 
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Аннотация 
Представлены результаты исследования химической структуры диоксанлигнинов, выделенных 

из соломы ржи Secale sp, стеблей капусты Brassica oleracea и древесины березы Betula verrucosa. 
Определена адсорбционная способность лигнинов в отношении микотоксина Т-2. Установлены харак-
теристики поверхности и пористой структуры лигнинов. Показано, что адсорбция микотоксина Т-2 
определяется, в основном, особенностями химической структуры лигнинов, а вклад механизмов 
физической адсорбции на поверхности является незначительным. 


